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Rada města Slatiňany projednala
na 37. schůzi 4. března 2024

Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k  veřejné zakázce malého rozsahu 
s názvem „Stavební úpravy stávajících dvou 
prostor na byt v DPS Slatiňany“ a schválila 
výsledek zadávacího řízení na  zhotovitele 
této veřejné zakázky. Vybranou fi rmou je 
BaZ MACH business s. r. o., IČ: 116 98 161.
Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k veřejné zakázce malého rozsahu 
s  názvem „Stavba podélného stání a  ve-
řejného osvětlení v  části ulice Medunova 
ve Slatiňanech“, a rozhodla o zrušení této 
veřejné zakázky. V  této souvislosti rada 
města pověřila MěÚ jednáním se společ-
ností ČEZ Distribuce, a. s. o možnosti pro-
vedení přeložky vedení el. energie včetně 
výše jejího spolufi nancování v  části ulice 
Medunova ve Slatiňanech.
Rada města schválila výkres – Situace ko-
ordinační E2.1 na stavbu veřejného osvět-
lení v  ul. 5. května ve  Slatiňanech a  jeho 
předání projektantovi Miroslavu Suchému 
k  dokončení projektové dokumentace. 
Do předloženého výkresu byly projektan-
tem zapracovány připomínky občanů, kteří 
v dané ulici bydlí.
Rada města dále schválila přijetí účelo-
vé dotace na  podporu sociálních služeb 
poskytovaných v  souladu se zákonem 
č. 108/2006 Sb., o  sociálních službách, 
od Pardubického kraje a schválila uzavření 
smlouvy o poskytnutí této dotace s Pardu-
bickým krajem.
Rada města schválila projektovou doku-
mentaci na revitalizaci vodní nádrže v Tr-
pišově na pozemku p. č. 496/1 v k. ú. Tr-
pišov, zpracovanou společností Komplex 
CR s.r.o. Vodní nádrž bude opravována 
za  účelem posílení retence a  akumulace 
vody v krajině, za současného zlepšení její-
ho technického stavu.
Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k  veřejné zakázce malého rozsa-
hu s názvem „Oprava fasády ZUŠ Slatiňa-
ny“ a  schválila výsledek zadávacího řízení 
na  dodavatele uvedené veřejné zakázky, 
kterým bude společnost PF Stavitelství, 
s.r.o., IČ: 05406595. 
Rada města schválila provést na části po-
zemkové parcely č. 339 v kat. území Škro-
vád stavbu zařízení distribuční soustavy – 
nového kabelového vedení nn, které bude 
vybudováno společností ČEZ Distribuce, a. 
s., v  rámci akce s  názvem: „CR Slatiňany, 
Škrovád č. parc.86/5-knn“ a schválila zříze-
ní věcného břemene na části (cca 53 bm) 
pozemkové parcely č. 339 v  kat. území 
Škrovád, které bude spočívat v právu spo-
lečnosti ČEZ Distribuce, a. s. umístit, pro-
vozovat, opravovat, udržovat a  provádět 
obnovu, výměnu a  modernizaci zařízení 
distribuční soustavy.
Rada města schválila zřízení sjezdu na čás-
ti pozemkové parcely č. 683/2 v kat. území 

Slatiňany, v  souladu se stanoviskem Do-
pravního inspektorátu v  Chrudimi na  ná-
klady žadatele pana Tomáše Spálenského. 
Jedná se o sjezd zřizovaný za účelem zpří-
stupnění a  zajištění dopravní obslužnosti 
části areálu bývalého cukrovaru.
Rada města nesouhlasila s opravou vstup-
ní části objektu č.p. 771 ve  Slatiňanech 
dle návrhu nájemce nebytových prostor 
v tomto objektu. 
Rada města schválila čerpání z  investiční-
ho fondu Základní školy Slatiňany ve výši 
do  160  000 Kč k  nákupu síťového multi-
funkčního zařízení včetně příslušenství 
v částce do 95 000 Kč a na realizaci webo-
vých stránek školy do 65 000 Kč.
Rada města schválila 3.A  změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2024 v  příjmové části 
na 102 614 800 Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 38 160 074,56 Kč) a ve výdajové 
části 140 774 874,56 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč). Jedná se o  část-
ky na  zákonné zvýšení měsíční odměny 
uvolněného starosty od  1. 1. 2024, dále 
o náklady na osazení klece na disk a kla-
divo na atletickém oválu Slatiňany včetně 
autorského dozoru a částku na provedení 
přípravných prací pro osazení této klece.
V  různém starosta informoval radu měs-
ta o setkání s Radou Pardubického kraje, 
které se uskutečnilo 28. 2. na letišti v Par-
dubicích, dále informoval radu města 
o  otevření dotačního titulu na  realizaci 
kanalizace v Kunčí a seznámil radu města 
s  žádostí o  fi nanční podporu od  společ-
nosti Zdravotní klaun. Rada města schvá-
lila poskytnutí fi nančního daru ve  výši 
2  000  Kč společnosti Zdravotní klaun, o.
p.s., IČ 26547953 za  podmínky schválení 
příslušného rozpočtového opatření. 
Dále místostarosta seznámil radu měs-
ta s  návrhy řešení veřejného osvětlení 
ve Škrovádě za čerpací stanicí. Rada města 
následně pověřila MěÚ zadáním projekto-
vé dokumentace na  osvětlení propojovací 
uličky mezi ulicemi Škrovádská a Souběžná, 
za čerpací stanicí ve Slatiňanech, na pozem-
cích parc. č. 119/7 a 116/17 v k. ú. Škrovád.
V  závěru Jana Švecová seznámila radu 
města s  návrhem na  stanovení jízdného 
na silniční vláček, který bude jezdit ve Slati-
ňanech dne 23. 3. 2024 v rámci akce „Slati-
ňanský jarmark.“
Rada města souhlasila s výši jízdného sil-
ničního vláčku provozovaného v  rámci 
akce „Slatiňanský jarmark“ dne 23. 3. 2024 
(základní jízdné 70 Kč, snížené jízdné 40 Kč, 
děti do tří let a senioři nad 65 roků zdarma. 

Rada města Slatiňany projednala
na 38. schůzi 7. března 2024

Rada města schválila 3.B změnu schválené-
ho rozpočtu města Slatiňany na rok 2024 
v příjmové části na 102 614 800 Kč (dorovná-
no fi nancováním příjmů 38 368 274,56 Kč) 

a ve výdajové části 140 983 074,56 Kč (do-
rovnáno fi nancováním výdajů 0,- Kč). Jed-
ná se o  dorozpočtování částky na  výdaje 
spojené se zpracováním podkladů pro žá-
dost o dotaci z dotačního programu Výzva 
č. NPO 1/2022, komponenta 2.2.2 Rekon-
strukce veřejného osvětlení.
Rada města projednala Zprávu o posouze-
ní a hodnocení nabídek k veřejné zakázce 
s  názvem: „Zpracování podkladů pro žá-
dost o  dotaci z  dotačního programu Ná-
rodního programu obnovy č. NPO 1/2022, 
komponenta 2.2.2“ a schválila výsledek za-
dávacího řízení na tuto veřejnou zakázku. 
Dále rozhodla uzavřít smlouvu s vybraným 
dodavatelem uvedené veřejné zakázky, 
kterou je fi rma AXEN s.r.o.

Rada města Slatiňany projednala
na 39. schůzi 18. března 2024

Rada města vzala na  vědomí informa-
ci o  činnosti Městského úřadu Slatiňany 
v roce 2023.
Rada města schválila „Dohodu o provádě-
ní servisních prací“ s  Technickými služba-
mi Chrudim 2000 spol. s r.o., IČ : 2529208. 
Servisní práce spočívají v  zálivce vybrané 
veřejné zeleně.
Rada města schválila uzavření Smlouvy 
o spolupráci s Regionální rozvojovou agen-
turou Pardubického kraje, IČ 69153361. 
Konkrétně jde o stanovení odměny za vy-
pracovávání monitorovacích zpráv projek-
tů spolufi nancovaných z OPŽP v Mateřské 
školce (výměna zdroje tepla a snížení ener-
getické náročnosti budov).
Rada města vzala na  vědomí oznámení 
o  termínu 6. 5. 2024, kdy se bude konat 
přijímací řízení do MŠ Slatiňany pro školní 
rok 2024/2025.
Rada města vzala na vědomí zprávu o kon-
trole provedené Krajskou hygienickou sta-
nicí Pardubického kraje v MŠ Slatiňany.
Rada města vzala na vědomí zprávu o kon-
trole Okresní správy sociálního zabezpeče-
ní Chrudim provedené v MŠ Slatiňany.
Obě kontroly proběhly bez zjištění závaž-
ných nedostatků.
Rada města schválila dočasné umístění 
doplňkové stavby na pozemku p. č. 299/1 
u chaty č. ev. 114 v k. ú. Kunčí, na dobu tr-
vání deseti let. Jedná se o dřevěný dome-
ček na hraní pro děti.
Rada města souhlasila s  umístěním mar-
kýzy nad prodejnou květin na  objektu č. 
p. 771 ve Slatiňanech, na náklady žadatel-
ky, paní Dagmar Doležalové, IČ: 63576945, 
se sídlem T. G. Masaryka 771, 53821 Slati-
ňany, ve znění zprávy č. 8/39.
Hlasování: pro 5 hlasů. Návrh byl schválen.
Rada města schválila opravu sjezdu na čás-
ti pozemkových parcel č. 384/8 a  384/1 
v kat. území Škrovád, na náklady žadatel-
ky. Jedná se o  sjezd na pole v  souvislosti 
s jeho obhospodařováním.
Rada města schválila zpracování Vyhodno-
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cení stavu odpadového hospodářství měs-
ta Slatiňany za rok 2023 společností ISES, s. 
r. o., IČ: 64583988.
Rada města schválila uzavření smlouvy 
o  poskytování poradenství v  rámci odpa-
dového hospodářství se společností ISES, 
s. r. o., IČ: 64583988.
Rada města schválila poskytnutí fi nanční-
ho daru ve výši 5 000 Kč Centru J. J. Pes-
talozziho, o.p.s., IČ 25918974, na podporu 
sociálních služeb, za  podmínky schválení 
příslušného rozpočtového opatření.
Rada města schválila uzavření smlouvy 
o spolupráci kraje s přihlášenými obcemi 
do  výzvy Pardubického kraje v  projektu 
„Rozvoj Digitální technické mapy Pardu-
bického kraje“ s Pardubickým krajem, IČO: 
70892822.
Rada města schválila smlouvu o smlouvě 
budoucí o  zřízení služebnosti inženýrské 
sítě (vodovodní přípojky) s panem Micha-
lem Matějkou.
Rada města schválila odpisový plán na rok 
2024 pro město Slatiňany. Odepisování dlou-
hodobého majetku řeší Český účetní stan-
dart (ČÚS) 708 a vnitřní směrnice č. 9/2016, 
schválená radou města 20. 12. 2016. 
Rada města schválila 4. změnu schválené-
ho rozpočtu města Slatiňany na rok 2024 
v příjmové části na 103 173 800 Kč (dorovná-
no fi nancováním příjmů 38 627 474,56 Kč) 
a ve výdajové části 141 801 274,56 Kč (do-
rovnáno fi nancováním výdajů 0,- Kč).
Jedná se o  dorozpočtování částek pro pří-
spěvek na rok 2024 pro Mikroregion Chru-
dimska, dále na  členský příspěvek svazu 
tajemníků ČR, na  fi nanční dar společnosti 
Zdravotní klaun, na částku na PD pro opravu 
krytu komunikace v západní části Škrovádu 
– úsek od „klapačky ke „křížkům“ a fi nanční 
prostředky pro aktualizaci pasportu veřejné-
ho osvětlení pro dotaci. Součástí rozpočtové-
ho opatření je i dotace z Pardubického kraje 
na podporu sociálních služeb pro DPS.
Rada města rozhodla o  vypsání veřej-
né zakázky malého rozsahu s  názvem 
„Modernizace učeben pro polytechnické 
vzdělávání a  výuku informatiky a  stavba 
nového přístupu pro hendikepované. Jed-
ná se o zakázku na stavební práce, která 
budou realizovány v  rámci modernizace 
ZŠ Slatiňany. Akce je navázána na  dotaci 
z  Integrovaného regionálního operačního 
programu Ministerstva pro místní rozvoj. 
Rada města dále schválila zadávací doku-
mentaci pro uvedenou veřejnou zakázku.
Rada města vzala na vědomí cenovou na-
bídku k  veřejné zakázce malého rozsahu 
s  názvem „Slatiňany – stavební příprava 
pro osazení vrhačských klecí na atletickém 
stadionu a rozhodla uzavřít smlouvu s vy-
braným dodavatelem této veřejné zakáz-
ky, kterým je společnost VIKTORSTAV s. r. 
o., IČ: 256 18 091.
Rada města doporučila zastupitelstvu 
města schválit program 13. zasedání za-
stupitelstva města Slatiňany.
V různém starosta informoval radu města 

o podání žádosti na odkanalizování místní 
části Kunčí. Rada města schválila podání 
žádosti o dotaci na Ministerstvo zeměděl-
ství v souvislosti s investiční akcí „Odkana-
lizování místní částí Slatiňany – Kunčí“.
Dále starosta informoval radu města o za-
hájení prací na  veřejné zakázce na  výběr 
dodavatele stavby „Odkanalizování místní 
části Slatiňany – Kunčí“.
Rada města schválila zahájení prací v sou-
vislosti s veřejnou zakázkou na výběr do-
davatele stavby „Odkanalizování místní 
části Slatiňany – Kunčí“.
Dále rada města neschválila žádost o  fi -
nanční dar na  Krajskou výstavu němec-
kých ovčáků ZKO Chotěboř. 
Rada města schválila uzavření dohody 
o  zániku závazku s  fi rmou GORDIC spol. 
s.r.o., IČ: 47903783.
Dále starosta seznámil radu města s  žá-
dostí pana Lukáše Zemana, provozovate-
le restaurace MONACO, o  vydání obecně 
závazné vyhlášky o  rušení nočního klidu 
a s žádostí od pana Romana Víška na pře-
hodnocení vyjádření rady města k  usne-
sení č. 442/36/2024/RMS – neschválení 
přesahu požárně nebezpečného prostoru 
od přístavby kolny provedené na pozemku 
rodinného domu č. p. 553, Čechova ulice 
ve Slatiňanech (parc. č. 371/2 v k. ú. Slati-
ňany), na sousední pozemek parc. č. 375/7 
v k. ú. Slatiňany, který je ve vlastnictví Měs-
ta Slatiňany. Další postup bude stanoven 
po jednání se všemi dotčenými.
Rada města stanovila vstupné ve  výši 
200 Kč na divadelní představení Divadla Tří, 
s názvem „Schrödingerova kočka“, konané-
ho dne 4. 4. 2024 od 19.00 v Evangelickém 
kostele, T. G. Masaryka 428, Slatiňany.

Rada města Slatiňany projednala
na 40. schůzi 27. března 2024

Rada města schválila změnu odpisového 
plánu na rok 2024 pro příspěvkovou orga-
nizaci Mateřskou školu Slatiňany.
Rada města souhlasila s  výměnou stáva-
jícího dřevěného oplocení na  pozemku 
rodinného domu č. p. 210, Havlíčkova uli-
ce ve Slatiňanech za oplocení nové, které 
bude provedeno v kombinaci betonových 
prvků a dřevěných prvků. Výsledné řešení 
je vyjednaným kompromisem mezi zájmy 
investora a MěÚ.
Rada města schválila poskytnutí dotací 
v  rámci schváleného limitu na  rok 2024 
určeného organizacím, které mají sídlo 
na území města Slatiňany a město samo je 
nezřizuje, ale má zájem na  jejich existenci 
a  prosperitě a  organizacím, a  které sídlo 
na území města Slatiňany nemají, ale jejichž 
činnost úzce s městem Slatiňany souvisí.
Rada města schválila uzavřít smlouvu 
o poskytování služeb s jednatelem společ-
nosti MAXIS CZ s.r.o. IČ: 00274208 na vý-
kon technického dozoru stavebníka pro 
akci „Oprava fasády ZUŠ Slatiňany“. 
Rada města schválila uzavřít smlouvu 
o  výpůjčce kostela České církve evange-

lické ve  Slatiňanech, Farní sbor Českob-
ratrské církve evangelické v  Chrudimi, IČ: 
15054951, k  pořádání divadelního před-
stavení konaného dne 4. 4.2024. 
Rada města souhlasila s  přijetím daru 
od SRPDŠ při ZUŠ Slatiňany. 
Radní Martin Kubín informoval radu měs-
ta o přípravě výběrového řízení na pozici 
městského architekta.

Rada města Slatiňany projednala
na 41. schůzi 8. dubna 2024

Rada města schválila uzavření dodatku č. 5 
k smlouvě na zajištění svozu směsného ko-
munálního odpadu č. MěÚSl/0421/2019/SM 
ze dne 19. 12. 2019 se společností AVE od-
padové hospodářství s.r.o., IČO 49356089.
Rada města schválila pacht pozemku p. č. 
240/6 o výměře 9 662 m2 v kat. území Sla-
tiňany, za  účelem provozování zeměděl-
ské výroby a uzavření pachtovní smlouvy 
s Oseva Agri Chrudim, a.s. IČO 47452471.
Rada města schválila uzavření smlouvy 
o nájmu části pozemkové parcely č. 305/2 
o celkové výměře 3 m2 v kat. území Slatiňa-
ny za účelem umístění reklamy se společ-
ností Lonigo Trade s.r.o. IČ: 04480406.
Rada města nepřijala usnesení ve věci spo-
lupráce s  distribuční společností PPL CZ 
s.r.o., v  souvislosti s  umístěním automa-
tizovaného boxu na pozemku města p. č. 
129/1 v k. ú. Slatiňany.
Rada města schválila pronájem části po-
zemku p.  č. 803/1 o  výměře 18 m2 v  kat. 
území Slatiňany, za  účelem umístění po-
pelnicových boxů a kontejneru na směsný 
komunální odpad, pro Společenství vlast-
níků jednotek v  domě č.p. 823–825, IČO 
19222921, Staré náměstí 823, Slatiňany 
a schválila nájemní smlouvu na část pozem-
ku p.č. 803/1 o výměře 18 m2 v kat. území 
Slatiňany se Společenstvím vlastníků jed-
notek v domě č.p. 823–825, IČO 19222921, 
Staré náměstí 823, Slatiňany. Dále rada 
města schválila prodej 2 ks popelnicových 
boxů, 4 popelnic o objemu 110 l a kontej-
neru o  objemu 1  100 l Společenství vlast-
níků jednotek v  domě č.p. 823–825, IČO 
19222921, Staré náměstí 823, Slatiňany.
Rada města schválila změnu řádu veřejné-
ho pohřebiště města Slatiňany. V řádu ve-
řejného pohřebiště města Slatiňany došlo 
k těmto změnám:
1.  Čl. 2 Provozní doba pohřebiště – nyní 

bez omezení.
2.  Čl. 6 Povinnosti nájemce odst. 2 písm. a) 

místo do 3 měsíců bude nově do 6 mě-
síců od  pohřbení do  hrobu povinnost 
zajistit úpravu pohřbívací plochy hrobo-
vého místa. K této změně se přistupuje 
na základě doporučení pohřebních slu-
žeb a  zkušeností ostatních obcí. Lhůta 
3 měsíců byla příliš krátká.

Rada města schválila obsah zápisu kroni-
ky města Slatiňany za rok 2022 a zároveň 
schválila vypsat výzvu na pozici kronikáře 
města Slatiňany.
Rada města schválila uzavření Smlouvy o vý-
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půjčce s Národním hřebčínem Kladruby nad 
Labem. Město Slatiňany má vypůjčeno pro 
Interaktivní muzeum Švýcárna od  Národ-
ního hřebčína Kladruby nad Labem sedm 
kusů muzejních exponátů. Předložená 
smlouva obnovuje současný nájemní vztah. 
Rada města schválila jednotnou cenu 
vstupného na přednášku „Povídání a pro-
mítání s Lenkou a Pavlem o cestě od Nia-
garských vodopádů do San Franciska“. 
Rada města schválila konání výstavy foto-
grafi í s  koňskou tématikou uspořádanou 
v Interaktivním muzeu Švýcárna v termínu 
od 1. 5. 2024 do 15. 9. 2024.
Rada města schválila prominutí pohle-
dávky ve  výši 1  173 Kč vzniklou nezapla-
cením inzerátu zveřejněného v Ozvěnách 
Slatiňan v  roce 2015. Žadateli a  autorovi 
inzerátu byla v témže roce zaslána faktura 
a po datu splatnosti mu byly zasílány ně-
kolikrát upomínky. Vzhledem k výši pohle-
dávky a  nejistotě jejího vymožení nebylo 
přistoupeno k exekučnímu řízení. Náklady 
by byly vyšší než pohledávka.
Rada města vyhlásila výběrové řízení na po-
zici městského architekta. Předpokládá se 
uzavření smluvního vztahu na max. počet 
200 h/rok. Náplní jeho práce bude zejmé-
na posuzování architektonických řešení 
v  oblasti projektové a  investiční činnosti 
z  estetického a  funkčního hlediska, pora-
denská činnost spojená s doporučováním 
nejvhodnějších architektonických řeše-
ní, poskytování vyžádaných odborných 
konzultací a spolupráce s vedením města 
a odbory městského úřadu, spolupráci při 
přípravě, pořizování, projednávání územ-
ně plánovacích podkladů, komunikace 
s veřejností při veřejných diskusích týkající 
se rozvoje města, architektury atp.
Rada města odložila projednání schválení 
fi nančního daru pro spolek Péče o duševní 
zdraví, z.s. na příští jednání rady města. 
Rada města schválila úpravu čerpání závaz-
ného ukazatele – investičního příspěvku ZUŠ 
Slatiňany na novou fasádu budovy a poříze-
ní keramické pece pro výtvarný obor. 
Rada města schválila 6. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2024 v  příjmové části 
na 103 771 100 Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 66 686 074,56 Kč) a ve výdajové 
části 170 457 174,56 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč). Jedná se o doroz-
počtování fi nančních prostředků na studii 
na rozšíření školní družiny, na část PD dle 
požadavků města na  úpravy silnice I/37, 
kterou zajišťuje ŘSD, na fi nanční dar spo-
lečnosti Centrum J. J. Pestalozziho a na po-
krytí nedoplatků za spotřebu plynu.
Rada města schválila výkres – Situace koor-
dinační E2.1 na stavbu veřejného osvětlení 
ve  Škrovádu – chodník za  čerpací stanicí 
a  jeho předání projektantovi Miroslavovi 
Suchému k  dokončení projektové doku-
mentace.
Rada města souhlasila s umístěním tří du-
bových trámů o rozměrech 400 cm x 40 cm 

x 40 cm do veřejného prostoru na poz. p. č. 
496/1 v k.ú. Trpišov. 

Zastupitelstvo města Slatiňany
projednalo na 13. zasedání

dne 27. března 2024
Zastupitelstvo města schválilo přípravu 
místního poplatku za odkládání komunální-
ho odpadu z nemovité věci dle kapacity sou-
střeďovacích prostředků. Podrobnější infor-
mace k tomuto bodu jsou obsaženy v článku 
Poplatek za  odpady v  roce 2025 na  jiném 
místě tohoto vydání Ozvěn Slatiňan.
Zastupitelstvo města schválilo koupi
a)  pozemku parc. č. st. 365/1, druh pozem-

ku zastavěná plocha a  nádvoří, jehož 
součástí je na něm stojící stavba č.p. 379 
(výroba) v části obce Slatiňany, 

b)  pozemku parc. č. st. 939, druh pozemku 
zastavěná plocha a nádvoří, jehož sou-
částí je na něm stojící stavba bez čp/če 
(jiná st.), 

c)  pozemku parc. č. 305/20, druh pozemku 
ostatní plocha, jehož součástí je na něm 
stojící stavba bez čp/če (jiná st.) 

d)  pozemku parc. č. 305/23, druh pozemku 
ostatní plocha, 

e)  pozemku parc. č. 305/24, druh pozemku 
ostatní plocha, 

f)  pozemku parc. č. 305/25, druh pozemku 
ostatní plocha, 

g)  pozemku parc. č. 305/26, druh pozemku 
ostatní plocha, 

h)  pozemku parc. č. 305/27, druh pozemku 
ostatní plocha, 

evidovaných v katastru nemovitostí u Ka-
tastrálního úřadu pro Pardubický kraj, 
Katastrálního pracoviště Chrudim na  lis-
tu vlastnictví číslo 2696 pro obec a  kata-
strální území Slatiňany za  celkovou cenu 
27  800  000 Kč za  předpokladu zajištění 
fi nancování. 
Při hlasování bylo pro 11 hlasů, proti 0, 
zdržely se 4 hlasy. Následně zastupitelstvo 
stejným poměrem hlasů schválilo uzavře-
ní kupní smlouvy o koupi výše uvedených 
nemovitostí. 
Jedná se o  nákup průmyslového areálu 
včetně budov a skladů v blízkosti nádraží 
ve Slatiňanech. Areál je rozsáhlý, dobře pří-
stupný. Město se dlouhodobě potýká s ne-
dostatkem prostorů pro údržbu města. Její 
umístění v tomto areálu by bylo téměř ide-
ální. Prostory jsou dostatečně veliké na to, 
aby se případně při možnosti čerpat dotaci 
uvažovalo i s vybudováním sběrného dvo-
ra provozovaného městem. 
Zastupitelstvo města schválilo 5. změ-
nu schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2024 v  příjmové části 
na 103 771 100 Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 66 447 474,56 Kč) a ve výdajové 
části 170 218 574,56 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0,- Kč).
Zastupitelstvo města odložilo projednání 
bodu č. 2 5. rozpočtového opatření na pří-
ští jednání zastupitelstva. 
V  různém starosta seznámil zastupite-

le s  výsledkem proběhlého fi nančního 
auditu, který provedl Pardubický kraj. 
Výsledkem je hospodaření bez výhrad. 
Dále informoval o průběhu dotační výzvy, 
v rámci které byla podána žádost o dotaci 
na kanalizaci v místní části Kunčí. Vše bylo 
připraveno a žádost byla podána, ale naše 
žádost spadla do zásobníku. Bohužel alo-
kace fi nančních prostředků byla malá v po-
rovnání s celkovým počtem žádostí.
Zvukový záznam z jednání zastupitelstva je 
dostupný na internetové adrese: 
https://www.slatinany.cz/urad/samosprava/
zastupitelstvo/zvukove-zaznamy.

ZM a RM blíže okomentoval
 Mgr. Vlastimil Peřina, radní

 ■ CYKLOBUSY VYJEDOU 
PO PARDUBICKÉM KRAJI 
UŽ NA KONCI KVĚTNA!

Čtenáři naší knihovny 
nám poskytují dobré 
tipy a náměty na knihy, 
které si oblíbili a  které 
by doporučili k  pře-
čtení i ostatním. Ty, kteří nám svůj názor 
a odkaz na zajímavou a poutavou knížku 
ještě nezaslali, prosíme, aby si našli chvi-
ličku a buď osobně, nebo prostřednictvím 
e-mailu (knihovna@slatinany.cz) tak kdyko-
liv učinili. My budeme mít větší množství 
výběru oblíbených titulů mezi vámi čtenáři 
a v každých Ozvěnách některé z nich uve-
řejníme.
Pro tento měsíc bychom chtěly nabídnout:
Bernard Minier – Oko (8. díl série)
Anne Jacobsová – Panský dům – Shledání 
(6. díl série)

Více informací o  autobusových linkách 
najdete na  krajském turis-
tickém portálu www.vychod-
nicechy.info v záložce aktivní 
dovolená – cykloturistika – 
cyklobusy a na portálu IDOS 
nebo v systému IREDO. 

Renata Maryšková

Den vítězství 8. května si připomeneme 
v úterý 7. května položením kytic k pomní-
kům vojáků, kteří padli ve 2. světové válce. 
Pietní kytice budou položeny k  pomníku 
u zdravotního střediska a na vojenské hro-
by na hřbitově ve Slatiňanech.

 ■ MĚSÍC
S PĚKNOU KNIHOU

 ■ STÁTNÍ SVÁTEK

 ■ UZAVŘENÍ KNIHOVNY 
A INFOCENTRA

Omlouváme se všem ná-
vštěvníkům, ale z  provoz-
ních důvodů bude v  pátek 

17. května otevřeno pouze do 11 hodin.
Renata Maryšková
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Zápis č. 4/24 ze dne 3. 4. 2024 ze schůze 
OV Škrovád 
1.  P.  Sýkorová informovala o  omluvě sta-

rosty Ing. Brůžka za zpoždění deinstalace 
vývěsek z důvodu akce údržby na ořezu 
stromů. Bude provedeno v brzké době.

2.  P.  Sýkorová poděkovala všem členům 
a  příznivcům osadního výboru, kteří 
se podíleli na  akci Jarmark ve  Škrová-
dě. Účast i přes nepříznivé počasí byla 
hojná.

3.  6. 4. úklid Škrovádu v rámci akce ukliďme 
Česko. Pro účastníky opékání buřtů a ob-
čerstvení, které fi nancuje OV Škrovád.

4.  Na  dotaz Akce Sila – p.  Sýkorová in-
formovala, že Národní hřebčín dekla-
roval, že sila stavět nebude, a přislíbil 
opravu stávající linky, která dosud ne-

začala.
5.  Diskuse o  nutnosti vyspravení nebez-

pečných míst od klapačky k seníku, kde 
je silnice v dezolátním stavu. OV apeluje 
na Město s nutnosti vyspravení.

6.  Akce – Loučení s  prázdninami – vor 
na řece . P. Beer bude organizovat sta-
vění voru na řece a tímto žádáme spolu-
občany o zapojení do této akce a spolu-
práci na její přípravě.

7.  Poděkování OV za iniciativu, která vedla 
NH Kladruby n. L. k opravě plotu, na což 
již dlouho občané upozorňovali.

8.  Již před jednáním P.  Půhoný upozornil 
na nebezpečnou větev na lípě na návsi 
a je třeba ji odstranit.

9.  P.Velendorf vznesl požadavek k zneprů-
jezdnění ulice Svatojánská z obou stran 

a  navrhl umístění sloupku na  začátek 
ulice od Wiki, který by zamezil průjezdu 
a ulice by tak byla slepou.

O tématu se obsáhle diskutovalo. K. Sýko-
rová shrnula, že by toto opatření přenes-
lo dopravní komplikace do  jiné části obce 
a  zhoršilo dopravu značnému množství 
obyvatel. 
OVŠ zdůraznil, že je nutné apelovat na lidi, 
aby byli ohleduplní k ostatním, dodržovali 
pravidla a  není nutné komplikovat již tak 
zvýšenou i turistickou dopravu dalším uza-
víráním silnic. Pro viditelnost do  zatáčky 
zdůrazňuje již dříve požadované umístění 
zrcadla.
Dne 3. 4. 2024
Zapsala: Jitka Zahradníková
Schválila: Klára Sýkorová

Dlouhá léta naše město hledá prostor 
technického zázemí pro svoje potřeby. 
Zejména pro zázemí údržby, skladovací 
plochy, plochu pro vznik sběrného dvo-
ra, ReUse centra (možnost darovat ne-
potřebné funkční věci a  dát jim druhou 
šanci) a  do  budoucna například prostor 
pro separační dvůr směsného odpadu. 
Údržba města má k dispozici několik růz-
ných míst po Slatiňanech (za novou budo-
vou ZUŠ, za městským úřadem, prostory 
plovárny…). Mezi těmito místy neustále 
převáží techniku, materiál a v neposlední 
řadě zaměstnance. Tato praxe je z dlou-
hodobého pohledu neekonomická a stojí 
spoustu času a prostředků nejen fi nanč-
ních. Sběrný dvůr pro nás v  tuto chvíli 
smluvně zajišťuje fi rma Recycling – ko-
vové odpady a.s. ReUse centrum po vzo-
ru sousední Chrudimě v  tuto chvíli naše 
obec nemá.
Motivace k  nákupu takového prostoru 
je tedy zřejmá a naše diskuze o této po-
třebě je vedena již od  začátku loňského 
roku, mimo jiné se vedení obce v  loň-
ském roce zajímalo o nákup areálu Lero-
su – bývalých bylinek. Zastupitelstvo měs-
ta na svém druhém zasedání tohoto roku 
dne 27. 3. 2024 schválilo nákup areálu 

bývalých Hanušových strojíren o rozloze 
bezmála 9000 m2, které posledních 8 let 
vlastnila rodina Matějkových. Areál na-
bídli majitelé bratři Matějkovi městu Sla-
tiňany na podzim loňského roku a po pr-
votním seznámení Rady města s areálem 
byly činěny kroky, které připraví podkla-
dy na  jednání zastupitelstva včetně ne-
veřejné pracovní schůzky zastupitelstva 
města. Byl zpracován znalecký posudek 
na odhad ceny areálu, seznámili jsme se 
s  aktuálními nájemními smlouvami sou-
časných nájemníků a  investiční odbor 
posoudil investiční potřeby areálu v hori-
zontu 5–10 let. Posuzovaný areál byl znal-
cem ohodnocen na tržní hodnotu 24 mil. 
Kč. Po  několika měsíčním vyjednávání 
byl objekt koupen za  cenu 27,8  mil.  Kč. 
Zastupitelstvo města akceptovalo vyšší 
cenu oproti znaleckému posudku s ohle-
dem na evidentní zájem a potřeby svých 
občanů. Obec bude fi nancovat nákup 
z vlastních prostředků a nemusí si na ná-
kup půjčovat.
Nový vlastník – Město Slatiňany bude moci 
s  nemovitostí nakládat po  uplynutí všech 
lhůt na  katastrálním úřadě a  dále bude 
původnímu majiteli ponechán čas na vykli-
zení areálu dle kupní smlouvy (3 měsíce). 

Poté začne velké stěhování všeho materi-
álu a zázemí pro údržbu. Souběžně s  tím 
budou dále uspokojovány další technické 
potřeby obce a  vytipováno případné dal-
ší možné využití areálu. Budeme se dále 
zajímat a případně připravovat vybudová-
ní sběrného dvora za  přispění dotačních 
titulů. Finance z  dotací na  nákup areálu 
většinou použít nelze, i  proto bylo vhod-
nější tento nákup realizovat z  vlastních 
prostředků.
Ke koupi průmyslového areálu v této loka-
litě přispěla také skutečnost, že se jedná 
o  místo s  dobrou dopravní obslužností 
nákladními vozidly. Areál je na okraji obce 
v  blízkosti nádraží. Veškeré inženýrské 
sítě jsou na pozemku. V neposlední řadě 
je tato lokalita vhodná i z pohledu nové-
ho územního plánu, který byl schválen 
na  podzim loňského roku. Věříme spo-
lečně, že nákup tohoto průmyslového 
objektu usnadní péči o  město Slatiňany 
a  tyto vynaložené prostředky se časem 
vrátí v úsporách na přesuny, úspoře času 
a třeba i úsporou v systému odpadového 
hospodářství.

Autoři: Martin Kubín, Jan Brůžek

 ■ ZÁPIS Z JEDNÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU ŠKROVÁD

 ■ MĚSTO SLATIŇANY ZÍSKALO PRO SVOJE POTŘEBY ROZLEHLÝ TECHNICKÝ AREÁL

Tato funkce je pro nás velmi důležitá. Nový 
kronikář by měl znát místní poměry, český 
jazyk, vítány jsou zkušenosti s publikační 
činností, ale nejsou podmínkou. Měl by 
umět hezky psát, být pečlivý, komunikovat 
s místními a být dobrým lidovým vypravě-
čem. Měl by se rovněž zajímat o veškeré 
dění nejen v naší obci, ale i v okolí, sledo-
vat informace a  umět je rozlišit na  pod-
statné a nepodstatné. V neposlední řadě 
pak musí mít dostatek času, nadšení pro 
věc a ochotu udělat pro naše město něco 
navíc. Kronika je totiž velmi důležitou 
součástí paměti obce i jejich občanů.

První řádky kroniky města byly napsány 
v roce 1836 a každoročně do ní bylo přispí-
váno některým z řady kronikářů. Po celou 
dobu je to ručně psaný materiál, uchova-
ný v trezoru v budově radnice a má již tři 
svazky. 

V  současné době je kronikářkou paní 
Stanislava Jedličková (vedoucí Švýcárny), 
která bohužel není ani rodačkou a  ani 
v  našem městě nebydlí. Tím těžko zís-
kává aktuální informace, které by byly 
nosnými prvky každoročně vytvořeného 
konceptu. 

Obracím se proto na  Vás, občany, zda 
nemáte nějaký vhodný tip nebo zájem vy 
osobně. Popřípadě by mohli být třeba zá-
jemci dva a vzájemně na práci spolupraco-
vat. 
Zájemci, hlaste se prosím na emailu: r.ma-
ryskova@slatinany.cz.
Každým návrhem se budeme zabývat. 
Za  vedení kroniky bude stanovena roční 
odměna. 

Za spolupráci Vám děkuje 
Ing. Jan Brůžek, starosta

 ■ MĚSTO SLATIŇANY HLEDÁ SVÉHO KRONIKÁŘE
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Vážení spoluobčané,
na  posledních jednáních zastupitelstva si 
člověk připadal, jako by vedení města hrá-
lo monopoly s našimi penězi. Po prosinco-
vém nákupu pozemku u obchvatu za 8 mil. 
Kč byla tentokrát v březnu nabídnuta jako 
„výhodná“ koupě areál u  nádraží za  bez-
mála 28 mil. Kč. Co na tom, že prodávající 
celý areál v roce 2016 koupili za 8 mil. Kč, 
a za tu dobu nevzrostla u žádného podob-
ného areálu v  širokém okolí tři a  půl ná-
sobně kupní cena. Ale popořadě.

Vedení města uvažovalo o  koupi areálu 
u nádraží již v listopadu 2023, ale pan sta-
rosta zastupitele neinformoval, a  naopak 
v prosinci předložil s panem radním Kubí-
nem sporný nákup pozemku u obchvatu, 
který ležel v realitce několik let a po bouřli-
vé diskusi byl schválen nejtěsnější většinou 
hlasů. Na logickou otázku, proč nebyly obě 
koupě předloženy společně, si čtenář jistě 
odpoví sám.

Samotný záměr koupit areál sdělil pan sta-
rosta zastupitelům až v  lednu roku 2024 
s tím, že ho chce využít pro potřeby údrž-
by. Po té zastupitelstvo schválilo, aby vede-
ní města jednalo o ceně a zároveň nechalo 
zadat znalecký posudek. Následně město 
uspořádalo pracovní setkání zastupitelů, 
kde zazněly mnohé závažné otázky v sou-
vislosti s  výši kupní ceny, s  provozními 

náklady areálu, nedoložením nájemních 
smluv a  s  upozorněním na  nedostatky 
v posudku o ceně. Zastupitelům bylo při-
slíbeno, že na vznesené dotazy bude rea-
gováno.

O to větší překvapení bylo, když jsem ote-
vřel materiály do zastupitelstva a v krátké 
důvodové zprávě doporučující koupi areá-
lu za 27,8 mil. Kč chyběly zásadní informace 
a odpovědi na vznesené dotazy. Důvodová 
zpráva ani neobsahovala jakoukoliv zmín-
ku o  stavebně-technickém stavu objektů 
a inženýrských sítí. Chyběl podrobnější po-
pis využití areálu včetně ekonomických do-
padů do rozpočtu města. Podrobně nebyla 
zdůvodněna vyšší kupní cena požadovaná 
prodávajícími od ceny stanovené v posud-
ku, která byla v  miliónech nižší. Město si 
neprověřilo a  nenechalo doložit revizní 
zprávy k  objektům. Při projednávání ná-
kupu na  zastupitelstvu byly ignorovány 
vážné námitky fi nančního výboru pouka-
zující na  nedostatečné zdůvodnění náku-
pu a výši ceny. Také nikdo nebyl ochoten 
si prověřit uvedené nedostatky ve znalec-
kém posudku.

Ovšem nejzajímavější byl samotný průběh 
hlasování o nákupu, kdy pan radní Martin 
Kubín (Vraníci) nejdříve veřejně oznámil 
zastupitelům, že je v  dané věci ve  střetu 
zájmu, ale nakonec pro koupi hlasoval, 

jelikož by jinak nebyla schválena. Absurd-
ní. Nikomu z vedení města Sedmy a Vra-
níků to nepřipadalo divné. Proto jsem se 
po  jednání zastupitelstva písemně obrátil 
na pana starostu se žádostí, aby pozastavil 
výkon usnesení zastupitelstva.

Každý nákup je primárně o  výši ceny, ale 
vedení města k  nákupu přistoupilo tak, 
že areál chtělo za cenu, kterou nadiktoval 
prodávající. Přitom alternativa pro zázemí 
údržby se nabízela, ovšem nikdo o ní ne-
chtěl diskutovat. Také nikdo z vedení měs-
ta nechtěl přijmout usnesení o odložení ná-
kupu a opětovném jednání o kupní ceně.
Mám vážné obavy, že nákupem nemovi-
tostí za bezmála 40 mil. Kč nebude již do-
statek peněz na  rekonstrukci sportovišť, 
kanalizaci Kunčí, které město ze zákona 
musí zrealizovat, a  na  potřebné investice 
do chodníků a silnic. Buď se město zadluží 
nebo plánované investice seškrtá. Pení-
ze se netisknou v  tiskárně a  ekonomika 
není perpeetum mobile. Na závěr lze jen 
smutně podotknout, vážení spoluobčané, 
že zaplacením takto vysokých cen za rea-
lity odešel z radnice rozum a hospodárné 
nakládání s  penězi daňových poplatníků 
na dlouhé prázdniny, ačkoliv ty budou až 
za dva měsíce.

Ing. Stanislav Šťastný, zastupitel, předseda 
kontrolního výboru

(reakce na  článek pana zastupitele 
Šťastného „Nákup za každou cenu“)

Bohužel musím konstatovat, že příspěvek 
pana zastupitele Šťastného je postaven 
na  informacích, které pravděpodobně zá-
měrně podává tak, aby vyznívaly šokujícím 
a iritujícím způsobem, což je dle mého ná-
zoru jeho cíl, jak manipulovat čtenáře. Ne-
mám nic proti dialogu, ale oceňuji, když je 
opřený o argumenty a fakta, nikoliv o ne-
bezpečné polopravdy s nádechem skanda-
lizace. Níže jiný pohled na danou věc. 

Nákup areálu u nádraží
Zastupitelstvo města se souhlasem nad-
poloviční většiny všech jeho členů schválilo 
nákup areálu u nádraží od bratrů Matějko-
vých, kde je v  plánu soustředit veškerou 
techniku údržby města, zázemí pro její pra-
covníky, do budoucna bychom chtěli využít 
dotaci pro zřízení recyklačního dvora atd. 
(více viz článek pana Kubína). Chceme být 
připraveni na zpřísňující se legislativu, mít 
pro občany připraveny podmínky pro tří-
dění odpadů, protože náklady obcí na na-
kládání s komunálním odpadem se budou 
nadále zvyšovat, což je už dnes zakotveno 
v  zákoně o  odpadech. Bez tohoto areálu 
by něco takového bylo jenom těžko možné 

a do budoucna také hodně drahé. 

Nepochybuji o  tom, že všichni, kdo pro 
tento nákup zvedli ruku jsou přesvědče-
ni o smysluplnosti této investice, která se 
do  budoucna obci jistě mnohonásobně 
vrátí. Jako reakci ke střetu zájmů bych chtěl 
uvést, že pan zastupitel Kubín jednal dle 
svého nejlepšího přesvědčení a  pro jisto-
tu oznámil, že je v možném střetu zájmů 
předem (zákon o  střetu zájmů a  zákon 
o  obcích toto stanovuje jako preventivní 
nástroj). Dle legislativy toto obecně není 
samo o  sobě překážkou pro jeho účast 
na hlasování o předmětné záležitosti. 

K dalším pochybnostem v článku výše bych 
jen zmínil, že z  pozice starosty obce ne-
mám důvod ani právo zpochybňovat práci 
nezávislého soudního znalce s kulatým ra-
zítkem, který za svoji práci musí ručit. 

Areál je v dobré kondici, nebude vyžadovat 
žádné velké investiční akce, má vynikající 
umístění s dobrou přístupovou cestou. Pří-
prava nákupu byla opravdu pečlivá stran 
veškeré potřebné dokumentace, kterou 
máme k dispozici a také jednání s majiteli 
jsme věnovali spoustu času. Pro zastupitele 
jsme vyjednali pracovní schůzku a možnost 

osobní návštěvy a prohlídky areálu, kterou 
zdaleka ne všichni využili (např. pan Šťast-
ný se rovněž nezúčastnil) a veškeré podně-
ty a  připomínky byly řádně prodiskutová-
ny. Všichni zastupitelé tedy měli možnost 
si sami zvážit, zda chtějí hlasovat v zájmu 
rozvoje města, či pouze „politikařit“. 

Musím se zásadně ohradit proti tvrzení, 
kdy jsem byl požádán panem Šťastným, 
abych pozastavil výkon usnesení zastupi-
telstva o koupi tohoto areálu. Panu Šťast-
nému byl nabídnut termín k  projednání 
této věci, který nevyužil a  dále mne již 
nekontaktoval. Usnesení zastupitelstva 
může zastavit či změnit opět pouze zastu-
pitelstvo, a ne starosta obce, a pokud pan 
Šťastný chtěl, mohl podat žádost o svolání 
výjimečného zasedání ZMS k této věci.

A co se ceny týká…
Kdo by nechtěl nakupovat za  ceny, které 
platily před osmi lety? Bohužel to může 
říct jenom člověk, který nežije v  realitě 
nebo se neorientuje ve  světě realit. Maji-
telé na ceně trvali a areál by nabídli jiným 
zájemcům. V současné době je ve Slatiňa-
nech opět k dispozici jiný průmyslový areál 
o  poloviční výměře s  nabídkovou cenou 
dokonce 30 milionů Kč. Nejsme v  situaci 

 ■ NÁKUP ZA KAŽDOU CENU

 ■ NÁKUP POZEMKU A AREÁLU BUDE SLOUŽIT DALŠÍMU ROZVOJI MĚSTA
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Vážení spoluobčané,
v únorových Ozvěnách byl zveřejněn člá-
nek pana radního Kubína o  tom, že za-
stupitelstvo města schválilo nákup hek-
tarového pozemku, ze kterého jsme se 
dozvěděli, že nákup pozemku u obchvatu 
má slovy klasika „dále samá pozitiva a so-
ciální jistoty“. Autor článku ovšem opo-
mněl občanům sdělit informace týkající se 
procesu nákupu a uvedl zavádějící tvrzení, 
která chci uvést na pravou míru podlože-
né ofi ciálními dokumenty města, aby měl 
čtenář možnost udělat si sám představu 
o  výhodnosti či nevýhodnosti tohoto ná-
kupu.

Autor článku uvádí, že vedení obce dosáhlo 
po  několikaměsíčním vyjednávání snížení 
původní ceny z 1000 Kč/m2 na 800 Kč. Ov-
šem už neuvedl, že zpracoval zprávu pro 
jednání zastupitelstva na nákup pozemku 
za  1000 Kč/m2 bez jakéhokoliv odborné-
ho doložení ceny, jelikož obec má nabývat 
majetek za cenu obvyklou. Rada města ná-
kup za tuto částku, světe div se, doporučila 
zastupitelům schválit, ačkoliv předmětný 
pozemek byl za tuto cenu několik let bezú-
spěšně nabízen realitní kanceláří.

Až na  základě připomínek některých čle-
nů výborů bylo městem zadáno odborné 
vyjádření k  ceně, které určilo cenu v  roz-
mezí 600–800 Kč/m2. Přesto byl na zastu-
pitelstvu dne 8. 2. 2023 nákup za 1000 Kč/
m2 předložen a  až po  kritice některých 
opozičních zastupitelů pan Kubín změnil 
názor a svůj návrh v hlasování nepodpořil, 
ačkoliv v rozpravě tvrdil, že je cena solidní 
a aktuální. Následně pan starosta slíbil, že 
bude jednáno o slevě a zadán znalecký po-
sudek, tak jak je běžnou praxí v jiných měs-
tech u takto velkých investičních nákupů.

Nákup byl znovu předložen v  prosinci 
bez slíbeného znaleckého posudku, ale 
s novým odhadem ceny v  částce 800 Kč/
m2. Tento odhad neobsahoval výčet ne-
gativních faktorů ovlivňujících cenu tak, 
jak bylo uvedeno v prvním vyjádření, tj., že 
není zajištěn přístup na  pozemek, napo-
jení na  inženýrské sítě z důvodu kapacity 
a  vlastnictví několika osob, těsná blízkost 
obchvatu a  jeho hlučnost, aj. Poukázáno 
bylo i na chybějící územní studii, ze které 
by teprve vyplynula faktická využitelnost 
pozemku, na což upozorňoval i člen výbo-

ru pro územní plán Jiří Urválek. Po dlouhé 
diskusi, nejtěsnější většinou, koalice Sed-
my a Vraníků nákup schválila.

Začátkem ledna informoval pan starosta 
zastupitele, že město uvažuje o  nákupu 
areálu bratrů Matějkových u nádraží, aniž 
by se o záměru zmínil při nákupu pozem-
ku. Jak jsme se dozvěděli, v  té době již 
probíhala jednání s  vlastníky a  byl zadán 
odhad.

Osobně pokládám zamlčení této infor-
mace při tak těsném hlasování o nákupu 
pozemku za  nesprávné jednání. Je nepo-
chopitelné, proč oba nákupy nebyly logic-
ky předloženy společně, aby se zastupitelé 
mohli rozhodnout, co je prioritou a zda vů-
bec kupovat pozemek, který bude desítky 
let nevyužitelný. Jsem také přesvědčen, že 
město má jiné aktuální investiční potřeby, 
jako je např. rekonstrukce sportovišť Spar-
taku, zanedbaných chodníků, veřejného 
osvětlení a silnic než část těžce uspořených 
peněz minulých let utratit za  pozemek 
u obchvatu.

Ing. Stanislav Šťastný,
 zastupitel, předseda kontrolního výboru

Souhlasíme, že je důležité, abychom uvá-
děli všechny relevantní informace, které 
přispívají k pochopení celé situace našimi 
občany.

Na zastupitelstvu byl tento záměr nákupu 
přednesen, jelikož jedině zastupitelstvo 
může podle zákona rozhodovat o  nabytí 
jakékoli nemovitosti městem. Zastupitelé 
v diskusi uvedli, že je to pro město zajíma-
vé, ale že je třeba jednat o  snížení ceny. 
Vedení města k  tomu učinilo další kroky. 
Pan Šťastný se neúčastnil žádných jednání 
ohledně ceny, ani odkupu pozemků, pro-
to není jasné, z  jakých informací ve svém 
článku vychází. Tento krok byl posléze vět-
šinou zastupitelů podpořen ve snaze o za-
jištění budoucího dostupného bydlení pro 
naše občany.

Jako starosta vnímám zajištění dostupných 
bytů pro občany našeho města jako naši 
zodpovědnost. Ať už pro mladé startují-
cí rodiny, sociálně znevýhodněné rodiny, 

matky samoživitelky, ale i  další občany. 
Myslím, že není čas ztrácet čas a je jasné, 
že takové věci nejsou hned, ale pokud ne-
bude proces odstartován alespoň vlast-
nictvím vhodných pozemků, může se nám 
o nájemním bydlení pro občany jen zdát.
 
Věčné diskuse o ceně?

Pozemek možná není lukrativní pro de-
velopery, kteří potřebují generovat rychlý 
zisk z nabytých nemovitostí, ale pro město 
je to strategická investice. Jako město vyko-
náváme službu pro naše občany a máme 
dlouhodobý zájem na  rozvoji a  zlepšová-
ní životních podmínek ve  městě. Je také 
důležité podotknout, že i  přes investici 
do pozemku se hodnota městských fi nancí 
nesnížila výrazným způsobem. Ze 100 mili-
onů korun na účtu města ukrojila jen infl a-
ce za roky 2022–2023 zhruba 25%, zatímco 
pozemky hodnotu dlouhodobě neztrácí. 

Je rovněž důležité poznamenat, že zakou-

pený pozemek navazuje na  již vlastněný 
pozemek městem, čímž vytváříme rozsáh-
lý pozemkový celek o velikosti 2,2 hektarů. 

Územní studie se v dané lokalitě musí poří-
dit na náklady města bez ohledu na to, zda 
je město vlastníkem pozemku či nikoli, to 
je běžná praxe. Tato studie nám poskyt-
ne důležité informace o možnostech vyu-
žití pozemku a bude sloužit jako podklad 
pro budoucí plánování a  rozhodování. 
Lze předpokládat, že po  pořízení studie 
cena jednotlivých pozemků v dané lokalitě 
vzroste.

Jsme si vědomi že je třeba věnovat pozor-
nost všem aspektům této situace a zajistit, 
aby veškerá rozhodnutí zastupitelů byla 
založena na důkladném zvážení a respek-
tu k  potřebám a  zájmům občanů města. 
Věřím, že každý ze zastupitelů se rozhodu-
je dle svého nejlepšího vědomí a svědomí.

Jan Brůžek, starosta

 ■ CO NEBYLO UVEDENO KE KOUPI HEKTAROVÉHO POZEMKU U OBCHVATU

 ■ NÁKUP HEKTAROVÉHO POZEMKU JEŠTĚ JEDNOU

jako například fi rma, která se za  cenově 
výhodnějším areálem k  podnikání třeba 
i přestěhuje. V případě rozhodování jsme 
upřednostnili zejména to, co to do  bu-
doucna přinese občanům. 

S  předchozím nákupem pozemku, o  kte-
rém jsme vás informovali v lednu 2024 to 
nijak nesouvisí, jedná se o dvě rozdílné in-
vestice, které proběhly nezávisle na  sobě 
a  byly řádně schváleny zastupitelstvem 

města. Jako člověk, který se tvorbě územ-
ního plánu města věnuje více než 10 let 
mohu říct, že pro město již mnoho rozvo-
jových lokalit nebude. Koupí pozemku ved-
le stávajícího městského pozemku, město 
získalo krásnou lokalitu o  výměře 2,2 ha 
pro budoucí výstavbu bytů, sociálního by-
dlení, rodinných domů, parku… Územní 
studie, která určí podrobnější využití území 
je nyní ve fázi příprav.

Vedení města i nadále počítá s dalšími inves-
ticemi jako je vybudování kanalizace v Kunčí 
(čekáme na příslušný dotační titul), budou 
se realizovat opravy silnic i chodníků…

V současné době je vypsáno výběrové ří-
zení na  městského architekta, se kterým 
plánujeme zlepšit veřejný prostor, moder-
nizovat městský mobiliář a zahájit další in-
vestiční projekty. 

Jan Brůžek, starosta
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V sobotu 6. dubna 2024 se Škrovád zapojil 
do celostátní akce Ukliďme Česko. Akce se 
i letos vydařila a přilákala 22 dobrovolníků 
z  řad místních obyvatel. Společně se jim 
podařilo sesbírat cca 100 kg odpadu, čímž 
přispěli k čistotě své obce a jejího okolí.
Úklid probíhal od 9:30 do 12:00 a dobro-
volníci se zaměřili na různé lokality ve Škro-
vádě, včetně okolí cest a břehů řeky. Atmo-
sféra byla přátelská a plná energie a i díky 
krásně teplému počasí si všichni zúčastně-
ní akci užili.
Na závěr úklidu pro všechny dobrovolníky 
Osadní výbor Škrovád připravil chutné ob-
čerstvení v podobě špekáčků a piva nebo 
limonády. Byla to skvělá příležitost k  se-
tkání a popovídání si v neformálním pro-
středí. Společná radost smísená s údivem 
nad hromadou sesbíraného odpadu byla 
odměnou pro všechny zúčastněné.
Poděkování patří i  pracovníkům údržby 

města, kteří odpad z návsi v pondělí odvez-
li k likvidaci.
Děkujeme všem, kteří se akce Ukliďme 
Škrovád 2024 zúčastnili!
Přijďte se zapojit i příští rok!
Zajímavosti:
Během úklidu bylo pokryto cca 5,6 ha plochy.

Mezi nalezenými předměty byla jedna 
trampolína, jedna folie do  bazénu a  dvě 
peněženky.
Děkujeme všem za pomoc s úklidem Škro-
vádu!

OV Škrovád

MĚSTO

města, kteří odpad z návsi v pondělí odvez- Mezi nalezenými předměty byla jedna 

 ■ I V ROCE 2024 SE NÁM PODAŘILO UKLIDIT ŠKROVÁD

 ■ POPLATEK ZA ODPADY V ROCE 2025

 ■ MÍSTNÍ POPLATEK ZA OBECNÍ SYSTÉM ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ

Zastupitelstvo města Slatiňany schválilo 
přípravu místního poplatku za  odkládání 
komunálního odpadu z nemovité věci dle 
kapacity soustřeďovacích prostředků. Ten-
to poplatek zohledňuje skutečné množství 
odloženého odpadu, a  to podle principu 
„více třídíš – méně zaplatíš“.
Podle tohoto místního poplatku je plátce 
každý vlastník nemovitosti (rodinný dům, 

bytový dům, chata apod.), který si zvolí 
velikost nádoby a frekvenci svozu, a se zo-
hledněním počtu osob v domácnosti nebo 
v domě (v nemovitosti skutečně bydlí) mu 
bude vypočtena cena, přičemž minimál-
ní dílčí základ poplatku na osobu a měsíc 
bude 60 litrů.
Základní podmínkou bude povinné vypl-
nění a  odevzdání formuláře ohlašovací 

povinnosti. Jedná se o formulář, ve kterém 
budou vlastníci nemovitostí mimo jiné 
uvádět výše uvedené údaje.
V  následujících měsících budou zveřejně-
ny v Ozvěnách Slatiňan, na  internetových 
stránkách města a  na  veřejných místech 
další podrobné informace.

Bc. M. Doležalová, OS

V  minulých Ozvěnách byly zveřejněny in-
formace týkající poplatku za  obecní sys-
tém odpadového hospodářství. Vzhledem 
k  opakujícím se dotazům znovu připomí-
náme, že poplatek je splatný jednorázově, 
nejpozději do 31. 5. 2024. Každý poplatník 

obdrží složenku, na  které jsou uvedeny 
platební údaje včetně variabilního sym-
bolu a  specifi ckého symbolu. Variabilní 
symbol identifi kuje poplatníka a specifi cký 
symbol identifi kuje typ poplatku a je nutné 
oba symboly při platbě zadat!

Úhradu lze provést převodem na  účet 
s  možností využití vytištěného QR kódu, 
nebo v hotovosti či platební kartou v po-
kladně Městského úřadu Slatiňany.

Bc. M.Doležalová, OS
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Ještě před Velikonocemi se naše výprava čítající 12 lidí vydala 
do Betléma, ne do Betléma nedaleko Jeruzaléma, ale do našeho 
– českého. V památkové rezervaci Betlém v Hlinsku jsme navštívili 
v roubených objektech velikonoční výstavu „Velikonoce na Betlé-
mě“. K vidění byla oslava velikonočních svátků včetně kraslic, po-
mlázek a velikonočních sladkých pamlsků v lidovém pojetí. Výlet 
jsme zakončili pozdním obědem v  místní restauraci U  svatého 
Huberta.
Protože pohádky představují důležitou součást kultury každé-
ho národa, připravila pro nás paní Řehořová Zdeňka odpoledne 
na téma „Pohádky“. Dozvěděli jsme se něco nového o historickém 
vývoji pohádek a o jejich základním motivu – boje dobra se zlem. 
Za technickou podporu náleží poděkování Mgr. Danielu Plíškovi.
Společná oslava svátků a  narozenin se uskutečnila 17. dubna. 
Tentokrát náš nadchly svým vystoupením děti z Mateřské školy 
Slatiňany. Paní učitelky s  dětmi nacvičily pohádku O  koblížkovi 
a Boudo, budko, kdo v tobě přebývá?
Skautský oddíl nás navštívil 2. dubna a společně prožité odpoled-
ne jsem si s dětmi opravdu užili. 
Navštívili jsme i kavárnu „Café Klein“ v našem sousedství. Děku-
jeme personálu za výbornou kávu, zákusky, a hlavně za perfektní 
obsluhu. Zároveň se velice omlouváme za způsobené potíže.

Mgr. I. Čápová Tušicová, vedoucí PS

Pečovatelská služba Slatiňany doprovází své klienty k  lékaři, 
na úřady i na kulturní akce. Musí být ovšem splněno několik zá-
kladních podmínek, které požaduje zákon. Především musí být 
senior či zdravotně hendikepovaný obyvatel klientem pečova-
telské služby. To znamená projít veškerým procesem od podání 
žádosti, přes sociální šetření, sepsání smlouvy až po individuální 
naplánování služby. Důležitou podmínkou je i nepříznivá sociální 
situace. To je situace, kdy člověk potřebuje z důvodu oslabení či 
ztráty schopnosti pomoc druhé osoby. A tuto pomoc nelze zajistit 
prostřednictvím rodiny nebo jiných běžně dostupných služeb.
Pokud senior není v nepříznivé sociální situaci a jedná se o jedno-
rázový odvoz k lékaři, doporučujeme využívat např. „Službu pro 
nemocné a seniory“ (viz. letáček). Jen pan Matějka prosí, aby si 
případní zájemci odvoz domlouvali několik dní předem. 
Je to stejné jako u pečovatelské služby. Zájem je veliký a kapaci-
ty omezené. Tímto chceme poděkovat i  pracovníkům Městské-
ho úřadu Slatiňany za zapůjčení druhého vozidla, které můžeme 
k přepravě k lékaři využívat.

Kolektiv pracovnic Pečovatelské služby Slatiňany

 ■ SLUŽBA PRO NEMOCNÉ A SENIORY

 ■ AKCE V DOMĚ S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU SLATIŇANY

SLUŽBA PRO NEMOCNÉ A SENIORY

Diakonie Broumov, sociální družstvo a město 
Slatiňany
děkují všem dárcům, kteří přispěli dne 18. 4. 2024 do sbírky 
použitého ošacení a potřeb do domácnosti.
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Tato březnová akce propojila silničním vláčkem Slatiňany a Švý-
cárnu a odpoledne jezdil vláček ze Škrovádu na Švýcárnu. Vláček 
přepravil tisícovku lidí. Pro pěší byla připravena jarní hra stopo-
vačka s  úkoly. Děti mohly potkat „opravdovou“ Královnu jara, 
princeznu nebo hastrmana. 

Jarní jarmark ve Škrovádě

Odpoledne se ve Škrovádě konal jarní jarmark pořádaný ve spo-
lupráci s Osadním výborem Škrovád. Díky všem zapojeným dob-
rovolníkům a pomocníkům. Představila se zde řada místních pro-
dejců – Jakub Solil s medem, Iva Šukalová a její mýdlárna, ke koupi 
byly africké tašky v  rámci charitativního projektu pana doktora 
Jiřího Blažka z Chrudimi. Čmelíny – hmyzí domečky a další svoje 
produkty prezentovala rodina Dočkalových, kraslice a malovaná 
vajíčka paní Dvořáková Slatiňany, šperkařka Marie Chvojková pro-
dávala svoji tvorbu a zajistila i dílničky pro děti, nechybělo občerst-
vení. Plést pomlázky neúnavně učil tři hodiny Lukáš Beer.
Velký zájem byl o komentované prohlídky Mlýnu Skály, které zor-
ganizoval pan Hugo Malinovský zcela zdarma. Návštěvnost 50 lidí 
(2 prohlídky). Moc děkujeme.
Dopoledne bylo krásné letní počasí a  v  poledne řádně sprchlo 
a ochladilo se o 10 stupňů. Královna jara prostě pozvala i své ko-
legy zimu a léto.

Velikonoce na Švýcárně
Na velikonočně vyzdobenou Švýcárnu zavítalo v sobotu vláčkem 
627 lidí a v neděli 245 platících návštěvníků a další stovky převáž-
ně rodin s dětmi pobyly na zahradě a hřišti. Připraven byl veliko-
noční program – tvořivé dílničky, prodej velikonočních dekorací, 
proutěných výrobků, malovaných perníčků a medových produk-
tů. Otevřeno bylo ještě ve středu 27. 3., kdy zavítaly do muzea 

v dopoledních hodinách především ZŠ, MŠ a na velikonoční svát-
ky, a to přišlo dalších 661 platících.

Jana Švecová, radní a Stanislava Jedličková, vedoucí Švýcárny

STALO SE

 ■ JARNÍ SLATIŇANY S VLÁČKEM

Tato březnová akce propojila silničním vláčkem Slatiňany a Švý-
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Dne 6. 4. 2024 se uskutečnila akce ukliďme Česko, do které se za-
pojili i občané obce Trpišov. Společně jsme nasbírali cca 30 pytlů 
odpadu zejména u Bárova a u silnice pod Josefovským rybníkem. 
Akce skončila piknikem v úřadovně v bývalém obchodě a všichni 
účastníci si odnesli dobrý pocit. Děkujeme MěÚ Slatiňany za po-
skytnutí pytlů a rukavic a za odvoz pytlů s nasbíraným odpadem.
Cestou jsme našli více než jednu černou skládku, a tak jsme pře-
mýšleli o tom, za  jak dlouho se taková PET láhev nebo sklenice 
s kompotem rozloží.

Druh odpadu Doba rozkladu
Ohryzek od jablka 2 týdny
Pomerančová slupka 1 rok
Papír 4 – 5 měsíců
Cigarety 15 let
Igelitová taška 25 let
Žvýkačka 50 let
PET láhev 100 let
Pneumatiky 250 let
Baterie 200 – 500 let
Sklo přes 1 000 let
Polystyren 10 000 let

Alta Blehová, Trpišov

 ■ UKLIĎME ČESKO
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To správně předpokládal znalec českého mistopisu prof. Profous 
v publikaci Místní jména v Čechách, 1957, neboť odvozuje toto po-
jmenování od nejstarších obyvatel usazených poblíž slatiny. Ještě 
ve 14. století se obec jmenovala Slatina Svankova.
V předminulém století se v této lokalitě těžila rašelina pro mine-
rální závod v Lukavici a používala se jako palivo (viz dále).
Z článku autora s titulkem Slatiňiště Vorliny, zveřejněném v týde-
níku Budovatel v roce 1980, citujeme informace o někdejších pří-
rodních podmínkách v okolí města.
Místním názvem Vorliny byla označena oblast slatiňiště u  Slati-
ňan, která zaujímala v minulém století rozlohu 150 ha a ohrani-
čovala ji z jižní strany silnice z Orle do Kunčího a dále do Slatiňan 
a ze severu železniční trať.
Ke  vzniku slatiny došlo dle geologického výzkumu přeměnou 
rostlinné hmoty, ponejvíce různých druhů ostřic, sítin a  rákosů 
v zatopené nivě mělké a do šíře rozlité řeky, která po opuštění 
území, v němž plyne mezi pískovcovými útvary ve Škrovádě, vtéká 
již do rovinatého terénu. Po opadnutí hladiny vody a posléze erozí 
vzniklého koryta řeky zůstaly v mírných pánvovitých prohlubních 
na  neprostupném podloží rozměrné, avšak nehluboké močály 
a tůně, v nichž nastaly vhodné podmínky k rašelinění, tj. v prostře-
dí s nadbytkem vody a omezených přístupem vzduchu.
V  roce 1821 vrchní auerspergský zahradník Ochsenhauser od-
kryl ve Vorlinách ložisko rašeliny, které bylo od roku 1823 těženo 
a po vysušení používáno jako palivo ve varně zelené skalice v che-
mické továrně blízké Lukavice až do  roku 1846. Horšího druhu 
rašeliny se používalo k přípravě potaše.
Ze závěru geologické sondáže těchto Vorlin v roce 1952 též vyply-
nulo, že jde o poslední zbytek mnohem rozsáhlejší slatiny, jejíž 
velikost přesahoval výše uvedenou hranici, vymezenou dle sku-
tečného stavu v dané době.
Tato slatina byla během času intenzivně odvodňována, zejména 
po  položení drenážních trubek v  nejvíce zamokřených místech 
a proměněna v dnešní velmi úrodná pole a louky, zemědělsky ob-
hospodařovaná.
Dodnes zůstaly ojedinělé duby a osiky jako zbytek dřívějšího po-
rostu. Podél starších odvodňovacích struh většinou již zrušených 
po vyhloubení hlavní sběrné stoky, která odvádí vodu z melioro-
vaných pozemků, se ještě udržely bažinaté typy břehového stro-
moví jako olše a různé druhy vrb.
Přestože etymologický výklad názvu našeho města je jasný, fi lologic-
ký tvar se utvářel staletím do konečné podoby, což dokládá z histo-
rických pramenů výše zmíněný prof. Profous na dvanácti příkladech 
dobových formulací hesla Slatiňany, na něž zájemce odkazujeme.
Nelze však vyloučit nepřesnosti písařů v  gramatice samotného 
slova ve větné vazbě při zapisování do listin nebo jiných dokladů 

(viz Ozvěny Slatiňan, 1991, č. 9). O pověsti původu Slatiňan se mů-
žeme dočíst v týchž Ozvěnách.
Na závěr se musíme ještě zmínit o obchvatu Slatiňan, který odvá-
dí dopravu mimo přetíženou třídu T.G.M. ve směru na Nasavrky 
a který navazuje na stejný obchvat okolo Chrudimě, otevřen 20. 12. 
2021. Tento obchvat u Orle až ke staré komunikaci na Nasavrky 
protíná bývalé slatiny resp. Vorliny, od nichž dostalo město název.
Pro lepší ilustraci je obchvat dokumentován dvěma obrázky resp. 
mapkami s novou silnicí 1/37 se šipkou v úseku, kde přetíná za-
niklou slatinu.

Ing. Milan Vorel

 ■ V NÁZVU NAŠEHO MĚSTA SE ZRAČÍ PŮVOD OD OKOLNÍCH SLATIN, 
VZNIKNUVŠÍCH ZE ZÁPLAV CHRUDIMKY PŘED STALETÍMI

(viz Ozvěny Slatiňan, 1991, č. 9). O pověsti původu Slatiňan se mů-(viz Ozvěny Slatiňan, 1991, č. 9). O pověsti původu Slatiňan se mů-

V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňanech byli dne 23. března 
2024 radním města Petrem Šottou slavnostně přivítání do života 
a společenství našeho města tito noví občánci: Balcarová Sára, Ba-
liharová Emílie, Doušová Jindřiška, Hajná Ema, Křivská Rozá-
lie, Kutílek Marek, Netková Elena, Sloupenský Matěj, Vinopal 
Dominik a Vrtal Jan. Na této slavnosti svým vystoupením potěšily 
žačky ze Základní umělecké školy Slatiňany za hudebního doprovo-
du učitelek Jany Sychrovské a Jiřiny Hrubé. Malým občánkům i jejich 
blízkým přejeme do dalších let hodně štěstí, zdraví a radosti.

Ivona Osinková, OS

 ■ VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ

V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňanech byli dne 23. března V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňanech byli dne 23. března V obřadní síni Městského úřadu ve Slatiňanech byli dne 23. března 
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V prostorách nádherné architektonické stavby evangelického kos-
tela jsme uspořádali divadelní představení Schrödingerova kočka. 
Jednalo se o pardubické autorské Divadlo Tří, které se zaměřu-
je zejména na černohumorné absurdní jednoaktovky plné akce 
a konverzačního humoru. 
Jednoduché zařízení kostela, klid a dostatek denního světla tvoří 
velmi příjemnou atmosféru. Divadlo navštívilo 73 diváků, kteří se 

podle všeho dobře bavili. Herci konstatovali, že v kostele ještě ne-
hráli a že to bylo „boží“. 
Evangelická církev v  současné době neplánuje kostel využívat, 
proto jsme měli možnost si prostor bezplatně zapůjčit. Za to moc 
děkujeme. 
Sbor Českobratrské církve má novou farářku paní Magdalenu Ho-
rákovou a bohoslužby se nyní konají v Chrudimi a v Heřmanově 
Městci. 
Plánujeme další jednání s představiteli církve, za  jakých podmí-
nek by město mohlo tento skvělý prostor na hlavní třídě ve Sla-
tiňanech využívat. Nabízí se například uspořádání výstavy o sla-
tiňanském staviteli Antonínu Dostálovi, který kostel projektoval 
a postavil. Dále třeba Noc literatury a další akce. Budeme vás in-
formovat a rádi vás zase na něco pozveme.

Jana Švecová, radní

 ■ DIVADLO V KOSTELE

 ■ POZVÁNKA NA 201. LASKAVÝ VEČER

Laskavý Syřan Marwan Alsolaiman
Marwan Alsolaiman se narodil v Damašku. Pochází z chudé rodi-
ny, ve které získal lásku k poezii a hudbě. Od dětství hrál na fl étnu, 
později – už v Československu, kde vystudoval stavební fakultu, 
se naučil na různé strunné nástroje, především na loutnu. Hraje 
v několika kapelách i sólově. Také píše básně, česky i arabsky, po-
vídky a různé články. Působí i jako učitel matematiky, fyziky a češ-
tiny (!). Jeho slovní zásoba a znalosti české gramatiky a pravopisu 
jsou takové, že výrazně převyšuje většinu rodilých Čechů.
S projektem Múzy dětem zajíždí do dětských domovů. Vystupu-
je na  charitativních koncertech na  podporu syrských uprchlíků. 
V Praze pořádá literárně-hudební večery Kruh kolem ohně.
Hudbu, poezii, ale i zajímavé vyprávění Marwava Alsolaimana si 
můžete užít ve čtvrtek 30. května od 19 hodin.
Vstupenky za rovnou stovku si koupíte na místě nebo v předpro-
deji v městské knihovně (469 660 239).

z.j.

Laskavý Syřan Marwan AlsolaimanLaskavý Syřan Marwan Alsolaiman

 ■ POZVÁNKY NA ŠVÝCÁRNU
Muzeum Švýcárna Vás zve na  výstavu fotografi í paní Michaely 
Purnochové „Starokladrubský kůň mým srdcem“. Výstavu za-
hájí ve středu 1. 5. 2024 v 15 hod. představitel města a jako čestný 
host vystoupí pan Pavel Fiala. Fotografi e bude možné zhlédnout 
do 15. 9. 2024, výstava je součástí prohlídky muzea.
„Na Švýcárnu je to kus cesty, pojeďte s námi do USA“ přijďte si 
v pátek 17. 5. 2024 v 19 hod. popovídat s Lenkou a Pavlem o cestě 
od Niagarských vodopádů do San Franciska. Drobné občerstvení 
bude zajištěno.
Těšíme se na vaši návštěvu.

Za muzeum Švýcárna Stanislava Jedličková
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Odborný průzkum loni na  podzim konstatoval havarijní stav 
a nutnou brzkou opravu střechy a cimbuří věže kostela. Farnost 
tedy přehodnotila plánované investice a opravu věže určila jako 
hlavní akci pro letošní rok. První část oprav byla zahájena, na zby-
tek se ještě shánějí peníze.
Věž slatiňanského farního kostela sv. Martina byla postavena po-
dle návrhu Františka Schmoranze při celkové novogotické rekon-
strukci v  letech 1891–92, která byla jedna z  jeho hlavních prací. 
Uvnitř věže je točité schodiště, kterým se dá vystoupat až na cim-
buří kolem cihlové střechy (tzv. helmice věže) ve výši 23 m. Cimbu-
ří bylo přístupné veřejnosti během Noci kostelů.
Ekonomická rada farnosti rozdělila z  fi nančních důvodů opra-
vu na dvě části: Nejdříve statické zajištění pískovcového cimbuří 
a ve druhé čísti by se pak opravilo zdivo do výšky parapetu a vy-
spádoval ochoz do chrličů. 

Na  žádost farnosti připravil stavební technik biskupství soutěž 
na  fi rmu, která provede první část. Zúčastnili se jí tři uchazeči, 
zvítězil restaurátor Zdeněk Šmahel za cenu 252 tis. Kč. Termín je 
od dubna do listopadu.
Soutěž na  druhou část oprav v  předpokládané ceně kolem 
350 tis. Kč by podle faráře Boguslawa Partyky měla proběhnout 
v květnu, celou opravu by chtěl mít pak hotovou do zimy. Investo-
rem oprav je farnost, peníze na ni však zatím všechny nemá: kraj 
přislíbil 150 tis. a od biskupství se očekává kolem 100 tis., což po-
kryje první část. Chystá také žádost o příspěvek na město Slatiňa-
ny a zbytek budou muset pokrýt dary sponzorů, farníků a dalších 
lidí, kterým na této památce záleží. 

Poté by měla být střecha věže zajištěna proti nevratnému zničení 
vlivem zatékající vody. Věž by však podle Zdeňka Šmahela zaslou-
žila sanaci celé zdi, zejména odstranění rostlin a utěsnění spár, 
aby se v nich nedržela vlhkost. Ta totiž živí rostliny, které svým 
růstem pak spáry drolí a tím se zvětšují.

Robert Koblížek, slatinak.cz

HISTORIE
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Na  žádost farnosti připravil stavební technik biskupství soutěž 

 ■ VĚŽ KOSTELA JE V HAVARIJNÍM STAVU ■ SLATIŇANSKÝ 5. KVĚTEN 1945

Těžký byl pro obyvatele Protektorátu Čechy a  Morava začátek 
roku 1945. Těžký a rušný, protože již od počátku ledna proudily 
po jeho území davy tzv. „národních hostů“. Tak pojmenoval český 
kolaborant a ministr protektorátní vlády Emanuel Moravec civilní 
uprchlíky – etnické Němce většinou ze Slezska, Východního Prus-
ka a Slovenska, kteří utíkali na západ před sovětskou armádou 
postupující na  Berlín. Vlaky, povozy i  pěšky jich utíkalo kolem 
500 tisíc. Až do květnových dnů zaplavili tito „hosté“ města i vesni-
ce a starostové všech obcí měli protektorátní vládou nařízeno se 
o uprchlíky postarat ubytováním, zásobami, povozy. 
Od  prvních jarních měsíců ustupovala přes české území vojska 
německého wehrmachtu a  SS. Vojenskému uskupení „Střed“ 
o síle téměř 900 tisíc mužů velel až do posledních dní války polní 
maršál Ferdinand Schörner, Hitlerovi plně oddaný nacista.
Za této situace a při očekávání kapitulace hitlerovského Německa, 
byla již situace nezvladatelná a 5. května ráno vyústila v Pražské 
květnové povstání. 
A právě 5. květen, den plný událostí nebezpečných pro občany 
Slatiňan, skončil zastřelením Vladimíra Meduny velitelem ně-
mecké posádky Moserem, jak bylo výstižně a vnímavě popsáno 
v dubnových Ozvěnách Slatiňan ing. Milanem Vorlem. V kronice 
Slatiňan je zapsána i událost vztahující se k témuž dni, 5. květnu 
1945, kterou po doplnění údajů uvádím.
3. května zemřela ve Slatiňanech v ulici Vrchlického čp. 97 ve věku 
66 let paní Josefa Volejníková, vdova po Josefu Volejníkovi, dlou-
holetém a dobrém obchodníku na  téže adrese. Paní Josefa Vo-
lejníková byla učitelkou hry na  klavír a  německého jazyka. Její 
pohřeb byl rodinou s děkanem Pivoňkou sjednán na 5. květen. 
V té době bylo na celém území protektorátu pod přísnými tres-
ty zakázáno shromažďování více než pěti osob a hejtman Moser 
povolil pohřeb pouze v kruhu rodiny, bez účasti veřejnosti. Slati-
ňanští však příkaz nerespektovali a v hojném počtu doprovodili 
zesnulou na slatiňanský hřbitov. Pohřební průvod byl provázen 
německými vojáky ozbrojenými samopaly. 
Václav Meduna byl zastřelen Moserem jen několik hodin po skon-
čení pohřbu. Stěží si představit, co by následovalo, kdyby sled 
událostí toho dne byl časově obrácený. Slatiňáci by se posledního 
rozloučení se svou sousedkou nevzdali a Moser vyhrožoval nejen 
vypálením obce…
Na fotografi i je pohřební průvod, vycházející od čp. 97 ve Slatiňa-
nech.
Paní Růženě Mackové roz. Vachové děkuji za laskavé zapůjčení fo-
tografi e a doplnění informací o rodině Volejníkových. 

JUDr. Hana Mikanová

Prameny:
Kronika Slatiňan
Matrika zemřelých farnosti Slatiňany, r. 1945
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 ■ RODINNÉ ODPOLEDNE V ZAHRADĚ STÁTNÍHO ZÁMKU SLATIŇANY
Vážení čtenáři, dovolte mi, abych Vás srdečně pozvala na 4. ročník
Rodinného odpoledne v zahradě Státního zámku Slatiňany.
V neděli 2. června 2024 od 13–17:30 hod.
Nabídka programu zámecké zahradní slavnosti je letos opravdu 
bohatá a věřím, že se budou velmi dobře bavit jak děti, tak dospělí. 
Na různých stanovištích rozmístěných po zámecké zahradě si mů-
žete například s pomocí kováře ukovat hřebík, s medařem vyrobit 
voskovou svíčku, s řezbáři vyřezat dřevěný výrobek, s dvorní dámou 
uháčkovat ozdobu, namalovat si hrníček, vyrobit si vlněného andíl-
ka, šperk, či z roztaveného skla vytvořit vlastní skleněný korálek.
Pro milovníky her bude připraven rytířský souboj, lukostřelba, 
cesta na Kočičí hrádek, vodnické hry, pólo a další. Samozřejmě ne-
bude chybět ani letos možnost projížďky v kočáře s koňským dvoj-
spřežím a občerstvení. To vše v překrásném prostředí zámecké 
zahrady a ve společnosti členů rodiny knížecího rodu Auerspergů 
a jejich služebnictva.
Bohatý program Vás čeká i v romantickém prostředí u jezírka:
13:30–13:50  pěvecký sbor Zvoneček (ZUŠ Slatiňany, vede Jana 

Sychrovská)
14: 00–14:20  pěvecký sbor Květinky (ZUŠ Chrudim, vede Iva Ry-

zová)
14:30–15:00  Zámecký koncert (ZUŠ Chrudim, pěvecká třída Da-

nuše Markové) 
15:10–16:00  divadlo pro děti i rodiče: Tučňáci na arše (Jan Horák 

– zážitkové pohybové divadlo jednoho herce) https://
www.jan-horak.cz/ 

16:15–17:00  Chrudimská komorní fi lharmonie a pěvecký sbor 
Vlastislav (Heřmanův Městec) pro posluchače je 
mimo jiné připravena i hudební soutěž v poznávání 
pohádkových písní a melodií.

Vstupenky lze letos nově zakoupit i  dopředu online, viz plakát. 
Akce se koná pouze za příznivého počasí.
Děkuji za spolupráci kastelánu J. Buštovi. Těší se na Vás spolek 
Acord, z.s. a organizátorka 

Iva Ryzová

 ■ KULTURNÍ A SPOLEČENSKÉ AKCE V MĚSÍCI KVĚTNU A ČERVNU 2024

 1. 5. 2024 od 15 h Zahájení výstavy „Starokladrubský kůň mým srdcem“ Muzeum Švýcárna
 12. 5. 2024 od 17 h Májový koncert Jany Sychrovské Obřadní síň MěÚ
 14. 5. 2024 od 17 h Vystoupení hudebních souborů ZUŠ Sokolovna Slatiňany
 15. 5. 2024 od 17 h Vernisáž výstavy žáků ZUŠ Slatiňany Společenský dům
 17. 5. 2024 od 19 h Povídání a promítání s Lenkou a Pavlem Muzeum Švýcárna
  „Na Švýcárnu je to kus cesty, pojeďte odtud s námi
  do USA“ 
 18. 5. 2024 od 9.30 h SLATIŇANSKÉ POZASTAVENÍ Jezdecká hala a kolbiště
   Na Rembáni
 19., 26. 5. a 16., 23. 6. 2024 Hrané divadelní prohlídky Státní zámek Slatiňany
 od 15, 16, 17, 18 h  
 2. 6. 2024 od 13 h Rodinné odpoledne v zámecké zahradě Zámecká zahrada
 4. 6. 2024 od 15.30 ZUŠ Open – celostátní festival Základních Parčík před ZŠ
  uměleckých škol 
 7.–9., 16. 6. 2024 vždy od 19 hodin II. ročník – benefi ční Hudební festival Slatiňany Zámecké nádvoří
   venkovní areál Sokolovny
 8. 6. 2024 od 9 h Dětský myslivecký den Myslivecký dům
   pod Monacem

 Bližší informace o konaných akcích naleznete na zveřejněných plakátech
Za RR, M. Kolouchová

 DATUM KONÁNÍ NÁZEV AKCE MÍSTO KONÁNÍ
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 ■ PESTRÝ KVĚTEN A ČERVEN ZUŠ SLATIŇANY
Místní základní umělecká škola chystá na květen a červen řadu 
událostí, které obohatí společenský život ve městě, přinesou ra-
dost a inspiraci všem milovníkům umění.

Vystoupení hudebních souborů

Ve středu 14. května od 17:00 se Sokolovna ve Slatiňanech sta-
ne dějištěm vystoupení hudebních souborů ZUŠ Slatiňany. Ná-
vštěvníci se mohou těšit na rozmanité hudební žánry, od klasiky 
po  moderní skladby, které předvedou žáci školy pod vedením 
svých učitelů. Přijďte podpořit naše mladé umělce a  zároveň si 
užít večer plný hudby.

Výtvarné umění ožije na výstavě žáků ve Společenském domě

Pro milovníky výtvarného umění nabízíme skvělou příležitost 
navštívit výstavu žáků výtvarného oboru ZUŠ Slatiňany. Výstava 
bude zahájena vernisáží ve středu 15. května 2024 od 17:00 ho-
din a skončí ve čtvrtek 23. května 2024. Naše výstava je otevřena 
pro všechny, kteří ocení tvůrčí práci mladých umělců a rádi by se 
nechali inspirovat jejich kreativitou.

Zápis nových žáků pro školní rok 2024/2025

ZUŠ Slatiňany také otevírá dveře novým žákům. Od  20. května 
do 21. června 2024 budou probíhat talentové zkoušky pro všech-
ny zájemce o studium v hudebním, tanečním a výtvarném obo-
ru. Zveme všechny děti, které mají zájem rozvíjet své umělecké 
schopnosti pod vedením zkušených pedagogů. 

ZUŠ Open ve Slatiňanech
Vrcholnou událostí bude ZUŠ Open – VIII. ročník celostátního fes-
tivalu základních uměleckých škol ve veřejném prostoru, která se 
bude konat v úterý 4. června 2024 od 15:30 hodin v parku před 
základní školou ve Slatiňanech. Tato venkovní akce nabídne ná-
vštěvníkům možnost užít si vystoupení našich žáků všech umělec-
kých oborů v neformálním a přátelském prostředí.

Úspěchy našich žáků na soutěžích
V soutěži žáků základních uměleckých škol ve hře na kytaru repre-
zentovala naši školu Petra Hodanová (vyučující Petr Šotta), která 
v okresním kole zvítězila a v krajském kole získala 2. cenu. Také 
naše zpěvačky Marie Neumannová, Johana Vaníčková a Kateřina 
Žáčková (vyučující Jana Sychrovská) se umístily na 1. místě v pě-
vecké soutěži „Skutečský slavík“.
Na  krajské přehlídce v  Jevíčku zastupovaly výtvarný obor naší 
školy (vyučující Věra Jandová) tři cykly linorytů. Porota jim udělila 
třikrát zlatou stuhu s postupem a tím se nominovaly na celostátní 
přehlídku do Šternberku.
Všem zúčastněným žákům a jejich pedagogům gratulujeme a dě-
kujeme za vzornou reprezentaci školy i města Slatiňany.

ZUŠ Slatiňany děkuje paní Lucii Kubínové za darované obrazy
Chceme veřejně vyjádřit svůj upřímný dík paní Lucii Kubínové 
za dva obrazy z její výstavy „Slatiňanských srdečných míst“, které 
darovala naší škole. Tyto obrazy budou zdobit hudební sál naší 
školy.

Všechny výše uvedené kulturní akce jsou otevřené veřejnosti 
a volně přístupné. Těšíme se na vaši účast a podporu našich žáků. 
Buďme společně svědky růstu a krásy umění v našem městě.

Martin Líska, ředitel ZUŠ Slatiňany
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Nenávist vysává a bolí // je jako hejno saran-
čat // co pouště dělá z polí

Tento text nebude o budhismu, neboť au-
tor o něm má jen velmi povrchní znalos-
ti. Pouze si z něj vypůjčil pojem nirvána. 
Není tím myšlena stejnojmenná hudební 
skupina, ale vnitřní stav člověka.
Defi nic nirvány bychom asi v  našem zá-
padním světě našli několik. Zkusme to 
zjednodušit, aby všem bylo zřejmé, oč 
v tomto článku jde.
Původní význam slova je vyhasnutí ohně. 
Tímto přeneseným výrazem je míněno 
vyhasnutí žádostivosti. Žádostivost má 
tři podoby: chamtivost, nesnášenlivost 
a  zaslepenost. Zbavíme-li se žádostivosti, 
zbavíme se zároveň strasti a nevědomos-
ti. Můžeme tak dosáhnout vnitřního klidu 
a míru, klidně použijme i slovo blaženosti 
nebo štěstí. Tato cesta je však velmi těžká 
a jen málo lidí to dokáže. Lze se o to ales-
poň pokusit a k nirváně se trochu přiblížit.
Přirozená lidská touha je, řekněme, nižší 
stádium žádostivosti. Ale ani obyčejná tou-
ha není příjemná. Toužíme vlastně vždy 
jen po  tom, co nemáme. A  když máme 
pocit, že nám něco chybí, nemůžeme být 
šťastní. Každý občas po  něčem toužíme, 
a tedy více či méně se tím trápíme, ale pře-
roste-li touha v žádostivost, je to zlé. Kdo je 
ovládán žádostivostí, trpí. A je úplně jedno, 
jestli se to týká peněz, exotické dovolené, 
sexu, slávy, funkce a moci nebo „jen“ touhy 
někoho poškodit, ublížit mu. Jako v tom vti-
pu – nepřeji si novou kozu, ale přeji si, aby 
sousedovi ta jeho chcípla.
Můžeme se tedy postupně, krůček 
po krůčku, ke své nirváně pomalu přibli-
žovat. Ovšem má to jednu základní pod-
mínku. Člověk přitom musí vystoupit ze 
své komfortní zóny. A v tom je to největší 
úskalí. Málokdo si uvědomí, že si žijeme 
jak prasata v  žitě. Nikdo nevíme, jak vy-
padá hlad, všichni máme plné skříně pěk-
ného oblečení, před barákem jedno nebo 
více aut, v bytě topení, možnost vzdělání, 
lékařskou péči, kulturní a sportovní vyžití, 
internet, moderní, drahý, a hlavně chytrý 
telefon, televizi s tisíci programy a spous-
tu dalších věcí a vymožeností. Přiznejme 
si, že žijeme v  luxusu (byť Babiš, Strnad, 
Křetinský, soused, ředitel, bratranec mají 
ještě více, ale nezáviďme, štěstí jim to 
nepřenese), že jsme součástí konzumní 
a  materiální společnosti, a  že z  ní neu-
míme vystoupit. Většinou ani nechceme. 
Ne, nemusíte odvézt drahý obří televizor 
do  sběrného dvora, stačí ho využívat co 

nejméně. Nemusíte si zítra zrušit inter-
net, stačí hodiny u něj prosezené změnit 
na  minuty. Nemusíte dát sešrotovat au-
tomobil, stačí do  něj sednout jen v  ne-
zbytných situacích a  jinak využívat vlak, 
autobus, kolo, vlastní nohy. Nemusíte 
vyházet plný šatník, stačí se zbavit znač-
kových a  předražených kusů. Nemusíte 
mít v  lednu v  bytě 23 stupňů, stačí vy-
tápět na  20 a  třeba si natáhnout starý 
svetr. Až vám doslouží telefon za dvacet 
tisíc, uvědomte si, že stejně vám poslouží 
i desetkrát levnější atd. atd. Ovšem ani to 
zdaleka nestačí. Jsou tu i  těžší překážky. 
Zbavit se nenávisti, nesnášenlivosti a tou-
hy, či dokonce žádostivosti, jiným ublížit. 
Člověk, který věnuje svůj čas a  energii 
na  to, aby očernil druhého, kdo dokáže 
hodiny přemýšlet a pak psát stížnosti, kri-
tiky, negativně laděné články, ve kterých 
se soustředí hlavně na  to, aby poukázal 
na chyby jiných (a tedy svoje přednosti), 
takový člověk nikdy nemůže být šťastný. 
Maximálně krátkou chvíli uspokojený 
z  toho, jak to někomu nandal. Takový 
člověk se neustále užírá a  propadá se 
do  zvláštního druhu závislosti. Závislosti 
na negativismu. Je to spolehlivá a rychlá 
cesta od nirvány. Od štěstí, od vnitřní bla-
ženosti.
Jak trapně v této souvislosti působí nářek 
tzv. „chcimírů“, že kvůli pomoci napadané 
Ukrajině se sníží naše životní úroveň.
Vždycky byli lidé chytří a hloupí, slušní a ti 
druzí. Tak tomu je od  té doby, kdy opice 
slezly ze stromů a naučily se chodit vzpří-
meně. Na  jednoho génia vždy připadl je-
den debil. Na jednoho Mirka Dušína vždy 
jeden Štětináč. Většina lidí je, podle Gau-
ssovy křivky, v  jakési střední zóně, někdo 
uprostřed, někdo trochu blíže nalevo, ně-
kdo napravo, a  na  obou krajních pólech 
jsou také stejné skupinky (idiotů vs. géniu, 
pravicových vs. levicových extrémistů, al-
koholiků a feťáků vs. jogínů a veganů, zlo-
činců vs. „svatých“ apod.). Nikdy nám ne-
budou všichni sympatičtí a příjemní. To by 
už asi byla nějaká psychiatrická diagnóza. 
Ale hledat na každém především tu nega-
tivní a přehlížet pozitivní stránku, to je ces-
ta do  pekel. Soustředění se na  negativní 
věci stojí, jak už bylo řečeno, spoustu času 
a  energie, které pak logicky chybí jinde. 
A takový člověk musí nutně počítat s tím, 
že přijde nějaká reakce. Ta ho pochopitel-
ně nutí k další negativní reakci, čímž vzniká 
řetězení negativismu. Strana A v nějakém 
článku napadne stranu B, ta odpoví, strana 
A pak neodolá nutkání a odpoví na odpo-

věď, na to zase reaguje strana B a máme 
tu nekonečný seriál. Pro většinu lidí nud-
ný a  otravný. Obě strany plýtvají časem 
a energií, které by mohli věnovat něčemu 
prospěšnému.
Dá se tomuto nějak bránit? Dá, a není to 
tak těžké. Stačí na negativistický útok ne-
odpovídat, ignorovat ho. A je-li povinností 
odpovědět, tak co nejstručněji a  neútoč-
ně, bez ironie a  jízlivosti. Chce-li vás ně-
kdo napadnout, je vždy připraven na boj. 
Přistoupíte-li na  to, je útočník ve  svém 
živlu. Má vždy připravený další útok, další 
zbraň. Ale když se nedostaví očekávaná 
reakce z vaší strany, je útočník bezradný 
a  rozhozený. Někdy to zkusí znovu, ale 
časem se otupí a unaví. I když jsou zoufal-
ci, kteří jsou v tomto neunavitelní. To pak 
chce hodně trpělivosti a odolnosti. Ale to 
se dá natrénovat. Říká se tomu technika 
otevřených dveří. Agresor běží k  vašim 
dveřím, aby do nich kopal a bušil, ale na-
razí na  dveře otevřené. Jeho plán se rá-
zem zbortí.
A trochu optimismu nakonec. Máte někdy 
pocit, že těch záporáků je více než sluš-
ných? Není. Jen více křičí. Tak jako vrána 
k vráně sedá, tak spolu sedávají i holubice. 
Ti řvouni se vzájemně nabíjejí negativis-
mem, ti slušní si zase předávají pozitivní 
energii. Je dobré, ba i  potřebné, aby se 
slušní lidé setkávali a vzájemně se posilo-
vali. Slušný uzavřený samotář nikomu ne-
uškodí, ale také nepomůže.

zdeněk Jirásek
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